



**ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ် - အလံာ်ဟ့ၣ်ယုၢ်ဆူ  
တၢ်မၤလၢကပီၤ ကညီဒီကလုာ်မၤထူရၤမုၢ်နံၤစိးက့ၤ (၇၃) ဝိတဝီ**

လါအိကူး (၁၂)သီ - ၂၀၂၃ နံၣ် ၊

ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူတဖၣ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်, မုၢ်တနံၤအံၤ မုၢ်ဝဲကညီဒီကလုာ်မၤထူရၤ အမုၢ်နံၤစိးက့ၤ (၇၃)ဝိတဝီဒီး ခိၣ်ဖျိလၢတၢ်ထံတၢ်တီကစၢ်အဘျူးအဖျိၣ်အယံၤ ပဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢပပာ်ဖျိၣ်သကိး မၤလၢကပီၤ ဘၣ် မၤထူရၤမုၢ်နံၤအံၤ အယံၤန့ၣ်လီၤ.

လါအိကူး(၁၂)သီ, မုၢ်တနံၤအံၤ မုၢ်မုၢ်တနံၤလၢအလီၤလျှာ်အုးသးအုးဒိၣ်မး လၢကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ်, သုးခိၣ်ကျၢၢ် စဲခ့ၣ် ဒီးသိၣ်ဒူခိၣ်န့ၢ်တနီၤ, ဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူ ဖဲအတၢ်လဲၤမုၢ်ဒါကတီၢ်တုၤလီၤဖဲ ထီၣ်ကိးကိကပၤ ဒုၣ်ဒါဟဲ ထီၣ်ကဝီအိၤဒီးယုၢ်ပာ်လီၤစုကဝဲၤ မုၢ်ပာ်လီၤစုကဝဲၤ ကက့ၤ ကိးဝဲဒီးကဟ့ၣ်က့ၤအိၤလီၢ်လၢ ဒ်အပူၤကွံာ်ကိတိာ် (ဝန်ကြီး) ဘၣ်ဆၣ်အဝဲပာ်လီၤတ့ၢ်ယာ် အတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပျၢ် (၄)ထံၣ် လၢအပူၤကလုာ်တၢ်လဲၤကျဲဆူညါအဂီၢ်အသိး, လၢတၢ်သ့ၣ်ဒူသးဒူ ပူၤတတုၢ်ယာ်သးဘၣ် ခိၣ်ဆၢ ဝဲဒုၣ်ဒါဒူတုၤအသံတစု အယံၤ မုၢ်နံၤလၢအမုၢ် (၁၂/၈/၁၉၅၀) အနံၤ, ဘၣ်တၢ်ပာ်ပနီၣ် က့ၤအိၤလၢ မၤထူရၤအမုၢ်နံၤတုၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

မၤထူရၤအခီပညိစံးတၢ်န့ၣ် မုၢ်ပူၤတဂၤလၢစူးကွံာ်ညိကွံာ် နီၢ်ကစၢ်အတၢ်ဘၣ်ဘျူးဘၣ်ဖျိၣ် လၢာ်လၢာ်ဆုဆု, ပူၤတဂၤလၢတီဒီး အတၢ်အာၣ်လီၤလၢအတၢ်ကရၢကရိဒီးအပူၤကလုာ်အဖိခိၣ်, ပွဲၤဒီးတၢ်အဲၣ်ပူၤကလုာ်အသးနီၢ်နီၢ် ဒီးလၢ ပူၤအဂၤကဘၣ်ဘျူးဘၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ် တုၢ်ဆါတုၢ်နးသး တုၤဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူတစုယံၤ ပုၤဒ်န့ၣ်သိးတဖၣ်တၢ်ပာ်ပနီၣ်အိၤ လၢ အမုၢ်မၤထူရၤန့ၣ်လီၤ.

လၢကညီဒီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲအါဒ်အါဂၤအကျါ လီၤဆီဒုၣ်တၢ်ပုၤဒ်အမုၢ်ကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ် ဒီးခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူ တနီၤလၢအဟ့ၣ်လီၤတ့ၢ်အသးသမူလၢထံကီၢ်ဒီးကလုာ်အဂီၢ်ဖဲ(၁၉၅၀)နံၣ်လါအိကူး(၁၂)သီ လၢတၢ်ဒုးပျီပူၤ လၢဘျီဝဲအံၤ န့ၣ် တၢ်ပာ်ပနီၣ်အိၤဒ်မၤထူရၤအသိးဒီး တၢ်သ့ၣ်နီၣ်မၤလၢကပီၤက့ၤ အဝဲသ့ၣ်ဖဲမၤထူရၤအမုၢ်နံၤ လၢအမုၢ်လါအိကူး(၁၂)သီ အနံၤန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ် မုၢ်ကညီကလုာ် ခိၣ်န့ၢ်အကျါ, ခိၣ်န့ၢ်တဂၤလၢအပတီၢ်ထီကတၢ် ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါပာ်ပနီၣ် ဒ်အမုၢ်ပူၤတုၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဒိၣ် (ဟီၣ်ခိၣ်ကစၢ်)တဂၤ, မံၤဟူသ့ၣ်ပျါလၢဟီၣ်ခိၣ်ဘိမုၢ်လၢပကညီကလုာ်အကျါတဂၤ အသိးန့ၣ်လီၤ. လီၤဆီဒုၣ်တၢ်လၢ အဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူလၢ ထံကီၢ်ဒီးကလုာ်အဂီၢ် ဒ်အမုၢ်မၤထူရၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်ဒိၣ်ထီကတၢ်တဖၣ် လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢအပူၤဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူလၢ ထံကီၢ်ဒီးအပူၤ ကလုာ်အဂီၢ် တုၤလီၤတီၤလီၤဒူဒူဖဲ(၁၉၅၀)နံၣ်, လါအိကူး(၁၂)သီအနံၤအံၤန့ၣ် တၢ်ပာ်ဆၢ တၢ်ကရၢကရိခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် ပာ်ဒိၣ်ပာ်ကဲပာ်ပနီၣ် ဂၢ်ကျၢၤဝဲလၢ အမုၢ်မၤထူရၤဒီးမၤထူရၤအမုၢ်နံၤအံၤ ဘၣ်တၢ်မၤလၢကပီၤဝဲကိးနံၣ်ဒဲး တဝီဘၣ်တဝီ တုၤမုၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလၢကပီၤမၤထူရၤ မုၢ်နံၤအံၤ တမုၢ်ထံကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ်ဒီးခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူလၢအပာ်ထွဲ ယုာ်ဒီးအိၤတနီၤအဂီၢ်ဘၣ် လၢကညီတၢ်ပာ်ဆၢ ကမၤနၤတၢ်အဂီၢ်ခိၣ်န့ၢ်, သိၣ်ဒူထံဖိကီၢ်ဖိအါအါဂီၢ်ဂီၢ် လၢအဟ့ၣ်လီၤ တ့ၢ်ကွံာ် အသးသမူလၢ တၢ်ဒုးပျီပူၤတဖၣ်အဂီၢ်ပာ်ယုာ်ဝဲစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်- ဒ်တၢ်ဂ့ၢ်ပျါတ့ၢ်လံလၢထးအသိးမုၢ်တနံၤအံၤအလီၢ်အိၣ်ဝဲလၢ ပဝဲ ခဲလၢာ်ပက ပာ်ဒိၣ်ပာ်ကဲမၤလၢကပီၤဒီး သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤသကိးခိၣ်န့ၢ်, သိၣ်ဒူမၤထူရၤခဲလၢာ်ခိၣ်ဖျိအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသးဒီး အတၢ်မၤဘျူးမၤဖျိၣ်တဖၣ် အါန့ၣ်အန့ၣ်ပဝဲတဖၣ်စ့ၢ်ကိးပကဘၣ်ကွၢ်လိမၤယုၤဒိၣ်တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်ပာ်ဆၢတၢ်မၤကျဲ

ဆူညါတဖန် လာအတဝံတတော် ဒံးသ့တဖန်ဒီးတၢ်ကလဲၤခီၤပီၤဆူညါဒူဒူ ဃူဃူလာသ့တဖျၢၣ်ဃီ သးတဖျၢၣ်ဃီဝံ တၢ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်ရိၣ်ဖျိၣ်ဃူဖိးလိာ်သးကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ကီၢ်ခိၣ်စီၤဘးအူကွံၣ်အံၤ လၢထံကီၢ်ဒီးကလုာ်အဂီၢ်မၤလၢပွဲၤအမူဒါဝံလံ ဘၣ်ဆၣ်လၢကညီကလုာ် အဂီၢ်အဝဲ ကျဲၤလီၤပာ်တၢ် ကျဲၤသန့ဒီးတၢ်မုၢ်လၢကွၢ်စိလၢအဝဲဒါလီၤဃာ်ဒီးသ့ၣ်ထံ၊ သးသမူအံၤ တလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တကတၢ်ဒ်ဘၣ် ဖဲအဝဲတချုးလီၤကွံာ်လၢတၢ်ဒုးပူၤအခါ အဝဲပာ်လီၤတၢ်အတၢ်ကတိၤ လုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်တနီၤလၢ တၢ်ပၢၢ်ဆၢအတၢ်န့ၣ်ကျဲ အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ။ တၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ အတၢ်ကတိၤတဖန်အံၤ အိၣ်ဝဲဒၣ်ဖျိၣ်ဖျိၣ်ဖိးဒီးတအါတစ့ၤ ဘၣ်ဆၣ်လၢတၢ်မၤထွဲက့ၤအိၣ်တခီ တုၤ မုၢ်မဆါတန့ၣ်အံၤ တဝံတတော် အိၣ်ညီညီဘၣ် လၢပွဲၤဒီးအခိပညီယိၣ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ။

ဒ်ခိၣ်န့ၣ်, သိၣ်ဒူထံဖိကီၢ်ဖိအါကသ့ညါတၢ်လံဝဲအသိး ကီၢ်ခိၣ်စီၤဘးအူကွံၣ်အတၢ်ကတိၤ မၤလိာ်ပိာ်လီၤဝဲလၢ ခံကတၢ် ဖဲဖျၢၣ်ပျီၣ် ခိကရဲးဆၢကတီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ -

- \* ပညီတၢ်ပၢၢ်ဆၢအံၤမုၢ်တၢ်အိၣ်ထံးကတၢ်တဘျီဒီးတၢ်အကတၢ်တဘျီလီၤ။
- \* မ့တမ့ၢ်လၢကညီတၢ်ပၢၢ်ဆၢဖိခဲလၢာ်လဲၤလီၤဆူဝုၢ်တကူၣ်ဒီး ဒီးလီၤအကိာ်လၢဒုၣ်ဒါကကျိတၢ် အဂီၢ် ဘၣ် န့ၣ် ဂျူတသ့ လုၤတက့ၤဘၣ်။

**ကညီကီၢ်ကနီၢ်အဂီၢ်ကျဲအိၣ် (၃) ဘိ**

- ၁။ ဒုၣ်ဒါကဟ့ၣ်ပူၤလၢတၢ်သးအိၣ်
- ၂။ ပဒုးန့ၣ်ဒုၣ်ဒါ
- ၃။ တၢ်အိၣ်သးအတၢ်ဆိၣ်သနံးတဖန်အဃိ - ပမၤန့ၣ်ကီၢ်သ့လီၤ။

- \* ပဂံၢ်ပဘါမိာ်ပျၢၢ်လၢတၢ်ပၢၢ်ဆၢကနီၢ်မ့ၢ်ကမုၢ်အဃိပလိာ်ဘၣ်ကမုၢ်ကအဲၣ်ပူၤသးအိၣ်ပူၤပာ်ကဲပူၤန့ၣ်လီၤ။
- \* ပဘၣ်ကွၢ်ဃုထံၣ်သ့ညါက့ၤပတၢ်လီၤတူၣ်လီၤကၢ်တဖန်ဒီးဘျီဂ့ၤထီၣ်က့ၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ။

**ကီၢ်ခိၣ်စီၤဘးအူကွံၣ်ပာ်လီၤတော်ဝဲအတၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပျၢၢ်(၄)ထံၣ်**

- ၁။ တၢ်ပာ်လီၤစုကဝဲၤအဂ့ၢ်တၢ်တဘၣ်ကတိၤအိၣ်ဘၣ်
- ၂။ ကညီအစုကဝဲၤကဘၣ်အိၣ်လၢကညီအစုပူၤ
- ၃။ ကညီကီၢ်ကဘၣ်တၢ်သ့ညါပာ်ကဲအိၣ်လီၤ
- ၄။ ကညီအဘျီအတီၢ်ကညီကဘၣ်စံၣ်ညိၣ်တီၣ်န့ၣ်ဒုၣ်အတၢ်လီၤ။

ကညီတၢ်ပၢၢ်ဆၢအံၤဃာ်တၢ်မးအနံၣ်(၇၄)နံၣ်လံ, ဒ်ပကီၢ်ခိၣ်စီၤဘးအူကွံၣ်ပာ်လီၤဃာ်ကျဲသန့အသိးဒီး လၢတၢ် ပၢၢ်ဆၢကမၤန့ၣ်တၢ်အဂီၢ် အနီၢ်ကစၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်အသးသမူ,စူးကွံာ်ညိကွံာ်နီၢ်ကစၢ်အတၢ်ဘၣ်ဘျုးလၢာ်လၢာ်ဆုဆုအသိး ပကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၣ်သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ် အါဒ်အါဂၤလၢအကထိ, ကလးသ့တဖန်စ့ၢ်ကီၢ်ဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤ တၢ်ကွံာ် အသးသမူ လၢကညီကလုာ်ဒီးထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်အတၢ်ထုၣ်ဖျဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့တဖန်ခဲလၢာ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်မၤထွဲရၤတဖန် လၢကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ဒီးဟံးန့ၣ်တၢ်မၤလိလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ် ဝံၤဒုးကဲထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ် ဘါလၢပဂီၢ်ဒီး ပကဂုာ်ကျဲၤစးဆူညါ ဒ်သိး ပကမၤလၢမၤပွဲၤထီၣ် ပပူၤကလုာ်တၢ်မိာ်န့ၣ်သးလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ အါန့ၣ်အန့ၣ်ပဝဲလၢ အိၣ်မူဒံးသ့တဖန်အဂီၢ် ကညီအတၢ် ပၢၢ်ဆၢတၢ်လဲၤကျဲအံၤတကတၢ်ဒံးဘၣ်အဃိ ဒ်မၤထွဲရၤသ့တဖန်မုၢ်လၢဝဲအသိးဒီး ဟ့ၣ်လီၤတၢ်အသးသမူလံအဃိ ပဝဲခဲလၢာ်ကဘၣ်ဂဲၤလိာ်ဆူညါဒီးလၢ တၢ်ကမၤလၢမၤပွဲၤထီၣ်မၤထွဲရၤသ့တဖန်အတၢ်မုၢ်လၢကွၢ်စိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ခိၣ်န့ၣ်,သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်ပဝဲကိးဂၤစုာ်စုာ်ပအိၣ်ဒီးပမူပဒါတၢ်ဖိးတၢ် မၤလၢအသန့ၣ်ဒုၣ်ဝဲအသိး

ဒ်ခိန်နာ်လၢထးတဖၣ်အတၢ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲ တၢ်တီခိန်ရိၣ်မဲဝဲအသိးတၢ်ကဒိကနာ်လူပိာ်မၤထွဲ-ဆၢထၢၣ်ဂၢၢ်ကျၢၤ ဒ်တၢ်ကရၢ  
ကရိ တၢ်ဖံးတၢ်မၤအကျဲသန့အသိးဒီးတကတီၢ်ဃီ ဒ်ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျးသုးမုၢ်ဒိန်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်  
ဒ်သိး တၢ်ကလူၤ ပိာ်မၤထွဲတုၤလီၤတီၤလီၤအဂီၢ်မုၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါကဒီးန့ၣ်လီၤ

လၢခံကတၢ်ကညီဖိၣ်စုကဝဲၤ တၢ်ဟံးဆၢအတၢ်လဲၤခိဖျိ(၇၄)န့ၣ်တီၢ်ပူၤ - တၢ်မၤလၢကပိာ်ဘၣ်ကညီမၤထူရၢမုၢ်နံၤ  
အဝီတဖၣ်အဝီတုၤ(၇၃)ဝီတဝီသ့ဒံးန့ၣ် ဒိဖျိလၢပမိာ်ပပာ်ထံဖိကကီၢ်ဖိကမုၢ်တဖၣ် တူၢ်လိာ်ဆိၣ်ထွဲပကညီတၢ်ဟံးဆၢ  
အိၣ်ဒံးအဃိ ပဝဲပုၤမၤတၢ်ဟံးဆၢခိန်နာ်သိၣ်ဒူတဖၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢတၢ်ကဘၣ်ဟးဆွဲးကွံာ် တၢ်မၤလၢအထီဒါက့ၤ ထံဖိ  
ကီၢ်ဖိကမုၢ်(လူထုဆန့ၣ်ကျဲၤရး) တၢ်မၤတဖၣ်ခဲလၢာ်ခဲဆ့န့ၣ်လီၤ မ်ပဝဲခဲလၢာ်ကဟ့ၣ်ထီၣ်သကိးတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်-  
စံးဘျးစံးဖျိၣ် တၢ်ယုးယိာ်ပာ်ကဲဆူခိန်နာ်သိၣ်ဒူ ထံဖိကီၢ်ဖိမၤထူရၢသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝံၤ, မ်ပကအိၣ်မူဆၢထၢၣ် ဂၢၢ်ကျၢၤလၢ  
တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံာ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုာ်, တၢ်ယုတၢ်ဖိး, တၢ်ပာ်လီၤသး ကျၢၤမုဆုၤလၢတၢ်လဲၤဃီဆူ ညါလၢတၢ်ဟံးဆၢအဂီၢ်ဒီး  
ဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ်ကညီဖိကိးဂၤဒဲးဒိဖျိလၢလံာ်ဟ့ၣ်ယုၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ

တီတီ, ဒူဒူ, ယုယု ဆူတၢ်မၤနၢၤ



**ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်မှ**  
**(၇၃)နှစ်မြောက် ကရင်အမျိုးသားအာဇာနည်နေ့**  
**အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားသို့ ပေးပို့သော**  
**ဂုဏ်ပြုသဝဏ်လွှာ**  
**၁၂/၈/၂၀၂၃**

လေးစားအပ်ပါသော ခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များနှင့် ပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့။ ယနေ့တွင် ကျရောက်သော(၇၃)ကြိမ်မြောက် အာဇာနည်နေ့အထိမ်းအမှတ်နေ့မှာ ကျွန်ုပ်တို့တတွေ အသက်ရှင်ကျန်းမာလျက် ဤနေ့ထူးနေ့မြတ်ကို အတူတကွဂုဏ်ပြုခွင့်ရတဲ့အတွက် လောကနှင့်တရားကို စောင့်ရှောက်တော်မူသော အရှင်သခင်အား ဝမ်းမြောက်ကျေးဇူးတင်ရှိကြောင်း ဦးစွာဖော်ပြအပ်ပါသည်။

၁၉၅၀ခုနှစ်၊ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့သည် အလွန်ဝမ်းနည်းဖွယ်နေ့တနေ့အဖြစ် ဥက္ကဋ္ဌကြီး စောဘဦးကြီး၊ ဗိုလ်ချုပ် စိုင်းကေနှင့်တကွ ခေါင်းဆောင်၊ရဲဘော်တချို့ ကရင်ပြည်နယ်ထို့ကော်ကိုးတွင် ရန်သူ၏ဝိုင်းထားမှုကိုခံရပြီး ရန်သူမှ လက်နက်ချရန်နှင့် လက်နက်ချပြီးမိမိတို့နှင့်ပူးပေါင်းမည်ဆိုလျှင် ဝန်ကြီးရာထူးပေးမည်ဟု အချို့သတ်စည်းရုံးမှုများကို လုံးဝလက်မခံပဲ အာဇာနည်ပီပီ ခုခံတိုက်ခိုက်ခြင်းဖြင့် တိုင်းပြည်နှင့် လူမျိုးအတွက် ကရင်လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးတွင် အသက်ပေးခဲ့ရသည့်နေ့ကို ကရင်အာဇာနည်နေ့အဖြစ် ဂုဏ်ပြုသတ်မှတ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။

အာဇာနည်ဆိုသည့်အသုံးအနှုန်းသည် သူ့ရဲကောင်းဆိုသည့်ဝေါဟာရထက် ပိုမိုနက်နဲပြီးထူးခြားမွန်မြတ်သည့်အဓိပ္ပါယ်ဆောင်နေပါသည်။ ဒီနေရာမှာရည်ညွှန်းလိုတဲ့သဘောက မိမိကိုယ်ကျိုးကိုမငဲ့၊ အဖွဲ့အစည်းနှင့် အမျိုးသားအပေါ်မှာသစ္စာစောင့်သိပြီး မျိုးချစ်စိတ်နှင့် အများကောင်းကျိုးအတွက်အသက်ကိုပင် စွန့်လွှတ်အနစ်နာခံသည့်သူ၊ ရဲရင့်စွန့်စားဝံ့သူတွေဖြစ်မှသာ အာဇာနည်လိုသတ်မှတ်နိုင်မှာဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် (ပျာဒူပျာဒီ-သူရဲကောင်း) ဆိုသည့်ဝေါဟာရထက် (မာတုရာ-အာဇာနည်)ဆိုသည့်ဝေါဟာရက အဓိပ္ပါယ်ရောအနှစ်သာရ မှာပါ ထူးခြားမွန်မြတ်နေခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်ကောင်းတွေ အများအပြားရှိခဲ့သော်လည်းပဲ ၁၉၅၀ခုနှစ် ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့မှာ အသက်စွန့်ကျဆုံးခဲ့သည့်ဥက္ကဋ္ဌစောဘဦးကြီးနှင့် အပေါင်းအပါတွေကိုသာလျှင် ကရင်အမျိုးသားအာဇာနည်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ၎င်းတို့ကျဆုံးသည့်နေ့ကို အာဇာနည်နေ့အဖြစ်လည်းကောင်း သတ်မှတ်ခဲ့ကြခြင်းဖြစ်သည်။ တနည်းပြောရလျှင် ဥက္ကဋ္ဌစောဘဦးကြီးဆိုသည်မှာ ကရင်အမျိုးသားများ၏ အမြင့်ဆုံးခေါင်းဆောင် တဦးဖြစ်သလို၊ ကမ္ဘာသိမြန်မာသိ ထူးခြားသည့်ခေါင်းဆောင်တဦးဖြစ်ပြီး၊ အာဇာနည်တို့၏ သေရိုးထုံးစံအတိုင်း ပီပြင်စွာအသက်စွန့်ပေးလှူခဲ့လို့ ယနေ့ထက်တိုင်မက နောင်ကာလများစွာအထိစံပြရမည့် အာဇာနည်ခေါင်းဆောင်၊ ဂုဏ်ပြုရမည့်အာဇာနည်နေ့လည်းဖြစ်ပါသည်။ အထက်ဖော်ပြပါအတိုင်း (၁၉၅၀)ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့မှာ ကရင်လူမျိုးနှင့်အဖွဲ့အစည်းအတွက် အမြင့်ဆုံးအမျိုးသားခေါင်းဆောင်တွေ တာဝန်ထမ်းဆောင်ရင်း တိုက်ပွဲထဲမှာကျဆုံးခဲ့ကြတာကြောင့် ထိုနေ့ကို ကရင်အမျိုးသားတွေနှင့် တော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းက ခေါင်းဆောင်များက အာဇာနည်နေ့အဖြစ် ထိုက်ထိုက်တန်တန်သတ်မှတ်ပြီး ဂုဏ်ပြုကြခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ဒါကလည်း ဥက္ကဋ္ဌစောဘဦးကြီး နှင့်တကွ အတူတကွကျဆုံးသည့်ခေါင်းဆောင်တွေကိုသာ ကွက်ကွက်ကလေး ရည်ညွှန်း

ရည်စူးကျင်းပခဲ့တာမဟုတ်။ မိမိတိုင်းပြည်နှင့်လူမျိုးအတွက် ရဲဝံ့စွာအသက်စွန့်ပေးလှူခဲ့ကြသည့် ခေါင်းဆောင်များ၊ ရဲဘော်များနှင့်ပြည်သူများပါ တပေါင်းတည်းအကြံပေးဝင်သက်ဆိုင် ကိုယ်စားပြုခြင်းပင်ဖြစ်ပါသည်။ အထူးသဖြင့် အာဇာနည်နေ့အခမ်းအနားမှာ ကျဆုံးခဲ့ကြသည့်အာဇာနည်အပေါင်းကို ကျွန်ုပ်တို့တယောက်စီတိုင်း မျက်လွှာချ လျက် ဦးညွတ်၊ဂုဏ်ပြုကြချိန်မှာ အာဇာနည်ခေါင်းဆောင်အပေါင်း၏ အဖိုးအနုဂ္ဂထိုက်တန်သည့် အသက်၊သွေး၊ ချွေးတွေ၊ မြင့်မြတ်သည့်မျိုးချစ်ပြည်ချစ် စိတ်ဓါတ်တွေကိုပြန်လည်သတိရ မြင်ယောင်ကြရမှာဖြစ်ပါသည်။ ဤသို့ မပြီးဆုံးသေးသည့်တာဝန်များကို အောင်မြင်ပြီးဆုံးသည်ထိ ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက် သွားပါမည့် အကြောင်းကိုလည်း သန့်ဋ္ဌာန်ပြုဆုံးဖြတ်ကြဖို့လိုလိမ့်မည်ဖြစ်သည်။ ဒါကလည်းကျွန်ုပ်တို့အားလုံး ကိုယ်ဒေါင့်နဲ့ ကိုယ် ကိုယ်စွမ်းညက်စွမ်းရှိသမျှ ကြိုးစား လုပ်ဆောင်ရမည့် သမိုင်းပေးတာဝန်ကြီးတရပ်ကြောင့်ပင်ဖြစ်ပါသည်။

လေးစားအပ်ပါသော ခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များနှင့် ပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့။ ယနေ့ဟာ မိမိတို့ အနေဖြင့် လေးစားဂုဏ်ပြုအပ်သည့်နေ့တနေ့အဖြစ် အသက်ပေးလှူသွားခဲ့ကြသည့်ခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များ ၏ ကျေးဇူးတရားများကို သတိရအောက်မေ့လျက် မပြီးဆုံးသေးသည့် တော်လှန်ရေးလုပ်ငန်းများကို ညီညီညွတ် ညွတ်စည်းစည်းလုံးလုံး၊ ရဲရင့်ပြတ်သားစွာဆက်လက်လုပ်ဆောင်ကြရမည်ဖြစ်ပါသည်။ အမျိုးသားခေါင်းဆောင်ကြီး ကတော့ တာဝန်ကျေပွန်သွားခဲ့ပါပြီ။ လူမျိုးအတွက် အသက်ပေးနှင့်ရင်းပြီး ခင်းထားပေးခဲ့သည့် သူ့လမ်းစဉ်နှင့် ရည်ရွယ်ချက်မှန်းချက်တွေက မပြည့်စုံသေးပါ။ ဤခရီးသည်လည်း မပြီးဆုံးသေးပါ။ ဥက္ကဋ္ဌကြီးမကျဆုံးခင်မှာ မှာကြားခဲ့သည့်စကားများ၊ ချမှတ်ပေးခဲ့သည့်လမ်းညွှန်ချက်များကိုပြန်ကြည့်မည်ဆိုလျှင် တိုတိုလေးပဲထင်ရသော် လည်းပဲ သူ့ရဲ့အနှစ်သာရများက အင်မတန်နက်နဲပြီး လိုက်နာလုပ်ဆောင်ရန်မှာ အလွန်ခက်ခဲလှပေသည်။ အကယ်၍များ ကိုယ့်ဘက်က အပြီးအပိုင်တချက်တည်း လက်မြောက်အရှုံးပေးလိုက်မည်ဆိုရင်တော့ ဒီလမ်း ကြောင်းဟာ ပန်းတိုင်မရောက်ခင်စပ်ကြားမှာ ပြတ်တောက်ရပ်စဲအဆုံးသတ်သွားနိုင်ပါသည်။

အားလုံးသိကြသည့်အတိုင်း ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီး ဖိပွန်ကွန်ဂရက်တွင် နောက်ဆုံးမိန့်မှာခဲ့သည့် စကားမှာ-

- ✦ ကရင့်တော်လှန်ရေးဟာ ပထမဆုံးအကြိမ်နှင့်နောက်ဆုံးအကြိမ်ဖြစ်တယ်။
- ✦ ကရင့်တွေ ရန်ကုန်မှာသွားပြီး လည်စင်းမခံသရွေ့ ကရင့်တော်လှန်ရေးဘယ်တော့မှမရှုံးဘူး။

**ကရင့်နိုင်ငံ ရရှိရေးအတွက် လမ်း(၃)လမ်း-**

- (၁) ရန်သူက ၎င်း၏ဆန္ဒဖြင့်ပေးခြင်း၊
- (၂) စစ်ရေးဖြင့်တိုက်ခိုက်ချေမှုန်းခြင်း၊
- (၃) ပတ်ဝန်းကျင်အခြေအနေအဘက်ဘက်က တွန်းပို့ပေးခြင်းဖြင့် နိုင်ငံရနိုင်သည်။
  - ❖ တော်လှန်ရေးမှာ မိမိ၏အဓိကအင်အားသည် ပြည်သူလူထုဖြစ်သည့်အတွက် ပြည်သူလူထု၏ ချစ်ကြောက်၊ ရိုသေလေးစားမှုကို ရရှိရမှာဖြစ်ပါသည်။
  - ❖ မိမိတို့၏ အားနည်းချက်၊ချို့ယွင်းချက်များကို ပြန်လည်စိစစ်သုံးသပ်ပြီး အချိန်မီပြုပြင်သွားရမည် ဖြစ်သည်။

**ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီး၏ မှာကြားချက်(၄)ချက်-**

- (၁) လက်နက်ချစကား အလျင်းမပြောရ၊
- (၂) ကရင့်လက်နက် ကရင့်လက်ထဲရှိရမည်၊
- (၃) ကရင့်ပြည်အသိအမှတ်ပြုမှု ပြီးပြည့်စုံရမည်၊
- (၄) ကရင့်ကံကြမ္မာ ကရင့်ဖန်တီးရမည်၊

ကရင်တော်လှန်ရေးသည်လည်း နှစ်ပေါင်း(၇၄)နှစ်တိုင်ရောက်ရှိခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ ကျွန်တော်တို့ခေါင်းဆောင် စောဘဦးကြီးနှင့်တကွအာဇာနည်ပီပီအသက်စွန့်ပေးလှူသွားကြတဲ့ခေါင်းဆောင်များ၊ ရဲဘော်များ၊ ပြည်သူများရဲ့ ခရီးလမ်းဟာမဆုံးသေးသလို ကျွန်တော်တို့ပုခုံးပေါ်နှင့်လက်ထဲမှာကျရောက်လာသည့်တာဝန်တွေကို လက်ဆင့်ကမ်း သမိုင်းပေးတာဝန်အဖြစ် အနှစ်(၇၀)ကျော်တိုင် အနိုင်မခံအရှုံးမပေးပဲ ကျွန်ုပ်တို့ဆက်လက်တိုက်ပွဲဝင်နေဆဲပဲ ဖြစ်ပါသည်။ အာဇာနည်အဖြစ်အသိအမှတ်ပြုခြင်းမခံခဲ့ရသော်လည်း မိမိတို့ကရင်တော်လှန်ရေးတွင် အသက်ပေး စွန့်လွှတ်ခဲ့ရသောခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များနှင့်ပြည်သူလူထုများသည်လည်း ထောင်သောင်းမကရှိခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ ရှေ့ဆက်ပြီးလည်း မပြီးဆုံးသေးသည့်သမိုင်းပေးတာဝန်များကိုလည်း ဆက်လက်ထမ်းရွက်ဖို့အသိပေး တိုက်တွန်း လိုပါသည်။

လေးစားအပ်ပါသော ခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များနှင့် ပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့။ မိမိတို့အသီးသီး ကိုယ်စီ ကိုယ်ငှ ထမ်းရွက်ရမည့်တာဝန်တွေရှိထားသည့်အလျောက် အထက်တာဝန်ရှိခေါင်းဆောင်တွေရဲ့ အစီအစဉ်၊ ညွှန်ကြားချက်တွေကို စောင့်ကြည့်နားထောင်ပြီး ဥက္ကဋ္ဌစောဘဦးကြီးနှင့်တကွခေါင်းဆောင်အဆက်ဆက် လက်ဆင့်ကမ်း ချပေးထားခဲ့သည့် မိမိတို့၏လမ်းစဉ်၊လုပ်ငန်းစဉ်တွေအပေါ်မှာ မားမားမတ်မတ်ရပ်တည်ကြဖို့ ထပ်မံတိုက်တွန်း နိုးဆော်လိုက်ပါသည်။

နောက်ဆုံးအနေဖြင့် ကရင်တော်လှန်ရေးသည်နှစ်ပေါင်း(၇၄)နှစ်တိုင်ရှိခဲ့ပြီဖြစ်ပြီး ကရင်အာဇာနည်နေ့ သည်လည်းနှစ်ပေါင်း(၇၃)နှစ်တိုင်ရှိခဲ့ပြီဖြစ်သော်လည်း ယနေ့အထိတိုင် မိမိတို့၏တော်လှန်ရေးအပေါ် ပြည်သူလူထု မှ အားပေးထောက်ခံမှုများရှိနေဆဲပဲဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် ကရင်တော်လှန်ရေးခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များသည် လူထုဆန့်ကျင်ရေး လုပ်ရပ်မှန်သမျှကိုလည်း ရှောင်ရှားကြရမည်ဖြစ်သည်။ အာဇာနည်ခေါင်းဆောင်များ၏ ကျေးဇူးတရားများကို အောက်မေ့သတိရလျက် မိမိတို့ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်က ချမှတ်ထား ပေးတဲ့ ဆုံးဖြတ်ချက်၊ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် စည်းမျဉ်း၊စည်းကမ်းများကို စွမ်းစွမ်းတမံလိုက်နာလုပ်ဆောင်သွားကြဖို့ နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် ထပ်မံအသိပေးမှာကြားလိုက်ပါသည်။

ဖြောင့်မတ်ခြင်း၊ ရဲရင့်ခြင်း၊ ညီညွတ်ခြင်းများမှတစ်ဆင့် အောင်ပွဲပန်းတိုင်ဆီသို့



**ဖြိုးဆဲာ်ဆာ်ဖိုးဖျာ်သုာ်မုဒိအလံဆဲာ်ဂုဆဲာ်ဘွာ်လုာ်  
ဆာ်မာ်လုာ်မာ်ဖုာ် ဖြိုးဆဲာ်မာ်တုရုာ်အမုနံာ်ဃုာ်ထု(၇၃)ဝုာ်ကဝုာ်**

**လုာ်အိဂမ (၁၂)ဝုာ် - ၂၀၂၃,နံာ်**

ခိနါ, ဝိာ်ဒုာ်လုာ်ဖဲာ် ထံာ်ဖိခးဖိခမုးထိးလုာ်သံ့ဖုာ်, မုကနံာ်ယိာ် မွဲဝုာ် ဖြိုးဆဲာ်မာ်တုရုာ်အမုနံာ်ဃုာ်ထု (၇၃)ဝုာ်ကဝုာ် ဒဲး ခုာ်ဖျိလုာ်ဆာ်တိာ်ဆာ်လိာ်ကဆါအခိးအတုာ်အကိာ် ပဒိာ်နုာ်ဘာ်ဆာ်အခွဲးယာ်လုာ် ပစုာ်ကိာ်ထုာ် လိာ်မာ် မာ်လုာ်မာ်ဖုာ်ဘာ် မာ်တုရုာ်-မုနံာ်ယိာ်အကိာ်နိာ်လိာ်။

လုာ်အိဂမ(၁၂)ဝုာ် မုကနံာ်ယိာ် မုနံာ်လုာ် အသုာ်အုာ်ဘာ်လုာ်ဒိာ်မာ် လုာ်ခးခိးစိာ်ဘာ်အုာ်ကံာ်, ဃုာ်ခိး ကျာ်စဲးခဲးဒဲး ခိနါ,ဝိာ်ဒုာ်ကနုာ် ဘာ်ဖုာ်လုာ်ခွဲးအဘးမာ်ခုာ်ဖျိလုာ်ဒုာ်အထုာ်ဒုာ်ခးသံာ်ဝုာ် ဘာ်ဆဲးလုာ်ဖျိဖျိစုာ်ဝဲးဆာ်ပိာ် ထုာ်အဂး အကိာ်နိာ်တုာ် မာ်တုရုာ်မုနံာ်ယိာ် ဘာ်ဂဲာ်ကဲာ်ထုာ်ဒုာ်ဒါနိာ်လိာ်။

မာ်တုရုာ်စံာ်ဝုာ်နိာ် ပုကကုာ်လုာ်ခွဲးဂျိာ်ထုးခွဲးနုာ်ဆါအဘာ်ခိးဘာ်တုာ်ထိးလုာ်ထိးဆံာ် ပုကကုာ်လုာ်တိာ်ဝုာ်ဒဲး အဆာ်အုာ်လုာ်လုာ်ခရုာ်အဖုာ်အဂိးဒဲး အဆာ်ဆဲးအဖုာ်ခိးလုာ်ဃုာ်ဒဲး ဆာ်အဲာ်ဆဲာ်အဲာ်ဆဲးအဘာ် လုာ်ပုအာ်ကုာ်အခိး အတုာ်အဂး ထိးဆာ်ထိးနိာ်ဘာ် ထိးဘာ်ဖုာ်လုာ်ခွဲးအဘာ်မာ်လုာ်ထံာ်ခးဒဲး ဆဲာ်ဆဲးအဂး လုာ်(၁၉၅၀နံာ်-လုာ်အိဂမ -၁၂-၁၂)လုာ်ဆာ်ဒုာ် ပျုာ်ဖုာ် ဘဲာ်ဝိာ်ကဘျုာ်ယိာ်နိာ် ဘာ်စဲးနဲာ်ကိာ်ဝုာ်လုာ်မာ်တုရုာ်အဝိာ်ဂိာ် နုာ်ထုာ်မာ်လုာ်မာ်ဖုာ်ထဲာ် အဝုာ်သံာ်လုာ်မာ်တုရုာ်အမုနံာ် လုာ်မွဲဝုာ်လုာ်အိဂမ(၁၂)ဝုာ်အနံာ်နိာ်လိာ်။ ခးခိးစိာ်ဘာ်အုာ်ကံာ်မွဲဝုာ်ဖြိုးဆဲာ်ခိနါအကျာ် ခိနါလုာ်လုာ်အထုာ်ထုာ်ထုာ်ဒဲး ပာ်ဒုာ်ယာ်အမံာ်ပိာ်လုာ် ဂုာ်ခိးထုာ်ဘံာ်ယာ်ဒဲး လုာ်ဆဲးဝုာ်ဒဲးဖုာ်လုာ်ခွဲးအဘာ်မာ်လုာ် ထံာ်ခးဒဲးဆဲာ်ဆဲးအဂး တိာ်တိာ်လိာ်လိာ် ဒုာ်ဒုာ်လုာ်၁၉၅၀နံာ်လုာ်အိဂမ(၁၂)ဝုာ်အနံာ်ယိာ်နိာ် ဆာ်ပိာ်ထုာ်ခရုာ် အဖုာ်အဂိးခိနါလုာ် အိာ်ကုာ်ဒိာ်ပာ်ကုာ်စဲးနဲာ်ဂုးခါဝုာ် လုာ်မွဲဝုာ် “မာ်တုရုာ်”ဒဲး လုာ် “မာ်တုရုာ်”အမုနံာ်ယိာ် ဘာ် ဆာ်မာ်လုာ်မာ်ဖုာ်ဝုာ်ကိာ်နံာ်ဒဲးကဝုာ်ဘာ်ကဝုာ် ထိးမုဆဲးကနံာ်ယိာ်နိာ်လိာ်။ ဆာ်မာ်လုာ်မာ်ဖုာ် “မာ်တုရုာ်”မုနံာ်ယိာ် မွဲဝုာ်ဒဲးခိးစိာ်ဘာ်အုာ်ကံာ်ဒဲး ခိနါလုာ်အပာ်ပုာ်ဒဲး အဝုာ်ကနုာ်အဂးနိာ်မွဲအုာ်။ လုာ်ဖြိုးဆဲာ်ဆာ်ပိာ်ထုာ်ဆာ်မာ်နုာ် ကနုာ်အဂး ခိနါ,ဝိာ်ဒုာ်ထံာ်ဖိခးဖိခမုးအာ်အဂိးဂိးလုာ်အဖုာ်လုာ်လုာ်ထုးခွဲးအဘာ်မာ် လုာ်ဆာ်ဒုာ်ပျုာ်ဖုာ်လုာ်ဖုာ် အဂးပာ်ပုာ်ဆဲးလိာ်။

ခိနါ,ဝိာ်ဒုာ်, ထံာ်ဖိခးဖိခမုးထိးလုာ်သံ့ဖုာ်, ဘဲာ်ဆာ်အဂဲးဒုာ်ဖျိဝုာ်ထုးအဝိာ် မုနံာ်ကနံာ်ယိာ် အလုာ်အိာ် ဝုာ်လုာ် ပဝုာ်ထိးအလုာ် ပကဘာ်အိာ်ကုာ်ဒိာ်ပာ်ကုာ်မာ်လုာ်မာ်ဖုာ်ဒဲး နုာ်ထုာ်ပိာ်လုာ်ထဲာ်ခိနါ, ဝိာ်ဒုာ်, မာ်တုရုာ် ထိးလုာ် အဆာ်ဖုာ်လုာ်ခွဲးအဘာ်ဒဲး အဆာ်မာ်ခိးမာ်တုာ်သံာ်လုာ် လုာ်ကုာ်ဒဲးဘာ်ပဝုာ်လုာ်ဆာ် ပကဘာ်ယိာ်လိာ်မာ်ဒိာ် ဆာ်ဒိာ်ဂုာ် ထုာ်ဘာ်လုာ် ဆာ်ပိာ်ထုာ်ဆာ်မာ်အဂဲးအကိာ် လုာ်လုာ်ဂိာ်သုာ်ကဲာ်သုာ်ဒဲးလုာ်ဖုာ်အဂး ပကဖျိထုာ်လိာ်စုာ် လုာ်စိာ်လုာ် ယာ်ယံာ်ဂျိာ်ဂျိာ်,ဃုာ်ပုာ်ဖုာ်,ဒုာ်ဒုာ်လုာ်သုာ်ကဖျိပးဘာ်ကဖျိပးဂိာ် ကအိာ်ကုာ်ကုာ်ကိာ်ထုာ်လိာ် လုာ်ဆာ်မာ်ယံာ် မာ်ဂျိာ်လိာ်ကဝုာ်အဂးအလုာ် အိာ်ဝုာ်လုာ်ပကဘာ်ကျာ်စံာ်ခိးဂဲးခိးဘာ်နိာ်လိာ် ခးခိးစိာ်ဘာ်အုာ်ကံာ်ယိာ် လုာ်ထံာ်ခး ဒဲးဆဲာ်ဆဲးအဂး အမုာ်အဒဲးလုာ်ဃုာ်ဝုာ်ယုာ် လါနုာ်ဂုာ် လုာ်ပုာ်ဖြိုးဆဲာ်အဂး အိာ်ကုာ်လုာ်ထုးဝုာ်ဖုာ်အဂဲးအကိာ် ဒဲး ဆာ်မုလါလုာ်အဝုာ်ဒဲးလုာ်ထုာ် လုာ်သံာ်ထံာ် ဘာ်မာ်အကိာ်အဖျိယိာ် လုာ်ထုာ်ဃုာ်ထုာ်ဒဲးအုာ် လုာ်အုာ်ဝုာ်လုာ်

ဒ်ဘာလၢဆၢဒုးဖျးအထီ အဝုဒ်အိကၢလၢထံ ဆၢချဲလၢအလုဒ်ပွဲဒ်လၢန့ ဘဲကဒုနဲ ဖျးဘလၢ ဆၢပိ ထုအဂးနီလီၤ။ အဝုဒ်ဆၢချဲလၢဖျးအိ အ့ပမ့ထီထုထဲနီ အိဝုဒ်ဒုဖျးဒဲ ဆၢချဲအဖျိ ၅၇လီန့ ဆၢ လီၤဖိထွဲမၤထွဲအဂး ထီမုဆၢကနံၤလီၤဂီၤဝုက့ၤ ယီၤယီၤအ့အိဝုဒ် အခိပယုထုဘၢ ဝုဒ်ယီၤဒါမၤ လီၤ။

ဘဲခါနီၤ,ဝါဒုး, ထံဖိခးဖိခးမုးဒုယာဝဲဒုဝုဒ်အိ ခးခိစီဘၢအ့က့အဆၢချဲလၢ အမၤလုထွဲ ထုဝု လၢခဲထု လၢဖျးပိခိကရဲဆၢအိကိဖးဒါထီနီမ့ဝု-

- ❖ ဖျိဆၢဆၢပိထုထီ မ့ဝုဒ်အဆၢထံလဘျဲဒဲ လခဲထုလဘျဲလီၤ။
- ❖ လမ့ဘၢ လပုဖျိဆၢပိထုထီထီလု လုလုစိးဝဲတခိကိ လၢဒိလုအခိဘိလၢ ဒုဒ်အိဘၢနီ ပစၢနးဆိအ့။

**ဖျိထံခးကန့အဂး ဖျးဘအိဝု(၃)ဘိ**

- ၁ ဒုဒ်မိဖျးလၢပၢလၢအဘဒုဝု
- ၂ ပဘၢဒုးန့ခွဲဒုဒ်
- ၃ လၢဆၢအိဘၢလၢဆၢထွဲဝုကမံးဂ့ကမံးဂ့အကိ ပမၤန့ပထံခးဒုလီၤ။

- ❖ ပဂဲးပဘၢမိဂျါလၢဆၢပိထုထီနီမ့ဝုဒ်ခးမုးအကိ ပကဘၢဒိန့ဘၢ ခးမုးအဆၢအဲပၢ, ဘဲမဲပၢ, ယု ယုပကၢ ပၢနီလီၤ။
- ❖ ပဘၢအ့ပထီထံထဲ ပဆၢဂဲးဆၢဘၢဆၢ ပဆၢလုဂီၤလုက့လၢဖဲ ဘိဂ့ထုထဲပုနီလီၤ။

**စီဘၢအ့က့အိကၢလၢထံဆၢအဂဲးခိမိဂျါ(၄)ထံ**

- ၁။ ခွဲလုစုဝဲဒုအဂဲးချဲနးဆိလုဂ့
- ၂။ ပုဖျိအစုဝဲဒုကဘၢအိလၢပုဖျိအစုဖျး
- ၃။ ပုဖျိထံခးကဘၢဒုယာပကက့ဝု
- ၄။ ပုဖျိဘိထုထီပုဖျိကမၤကဲထုန့ဒုဝု

ပုဖျိဆၢပိထုထီ ယံဝုဒ်အနံ(၇၄)နံယု ဘဲပခးခိစီဘၢအ့က့ အိကၢလၢထံခးဒါအကိ အဖျိအိ ဘဲဆၢပိထုထီကမၤန့ဆၢအဂး အန့ဆါဒုဝု ဖျးလၢလုထုထီအဘၢမၤ ခွဲထုခွဲအန့ဆါ အဘၢခိးဘၢတၢလၢထီ ထီလုထီဆံ့အိ ပုဖျိဆၢခါနီ,ဝါဒုဒဲ ထံဖိခးဖိခးမုး အအဂီဂိးလၢအထီ အလၢလၢဆၢ ဘၢဖျးလၢခွဲအဘၢမၤလၢပုဖျိဆၢဆၢ ထံဖိခးဖိခးမုးကဘၢဖျိဖျးဝုဒ်အဂးနီလီၤ။ အဝုဒ်လၢ ဖျးထီအလုမ့ဒါမၤတုရၢလၢ လၢပကဘၢန့ထုမၤန့ဆၢမၤလီၤ လၢအဝုဒ်အိအိကိ ဒုကဲထုထီဆၢဆၢ လၢပဂးဒဲပကအ့ဂုက့စံး လၢယၢလၢခိတၢ ဘဲဝါပကမၤလၢပုဖျိမၤထုဘၢ ပုဆၢပုဆၢအဆၢ မိန့ဘၢလုအဂးနီလီၤ။ ထီနီလကၢဒ်ဘၢ လၢပဝုဒ်အိမၤအိဂဲဒ်ဒ်လၢဖဲအဂး ဖျိဆၢဆၢပိထုထီဖျးဘ အကိအဖျိယီထုဝုဒ်အ့။ လၢဆၢနီအကိ ဘဲမၤတုရၢလၢအဆၢဆိမုလါ ဖျးလၢလုထုထီဝု အဘ မၤအိ ပဝုထီလု ပကဘၢဂဲလီလၢယၢ ဘဲဆၢကမၤ လၢထုထီထုထဲ မၤတုရၢလၢ အဆၢထီစီ နီလီၤ။



ခါနီ၊ ဝါဒု၊ ထံဖိခါခါမုးထီးလူသံ၊ ဝဲ၊ ပကဘာကျာစံးဂဲးဝဲ လာပဆာဖံဆာမာဖာအလးဒုဝဲ အလး ကဒုအဂးနီ၊ မွဲဒုဒုယာပဂုးထု ဘာပကိကနီလီ၊ ပဝဲကိကဆုဆု ပကအိလမူဒဲ ဆာဖံ ဆာမာ လုဘာပာလမာနီဒုဒုအဝါ ဘဲခါနီ လာထာအဆာနီလုပိထံပိဒီဝဲအဝါ ပကခါနီဖိထု မာထုဆာထုဂုးခါလမာရုဖါဂီ ဆာဖံဆာမာအကီအဖျိ ၁နီအဝါလဘုးပ ဘဲဖျိဆာဆာဖျိဖျိဒုဒုမုဒါ အိကုလုထုဒုမုဒါ အဆာဝါဆာဝါလမာအဝါ ပကဘာဖိထု၊ မာထုဝဲ ထံလုထီးလု ကဒုအဂး မွဲ ဆာဒုဒုယာပဂုးထုထဲလီးနီလီ၊

လခဲထုနီ ဖျိဆာဆာဖျိဖျိထုထုအဆာလုခါဖျိဝဲ(၇၄)နံအထးဖး ဆာမာလမာဖာဘာ ဖျိဆာ မာတုရမုနံကဝဲဘာကဝဲ ထီး(၇၃)ဝဲကဝဲနုဝဲအံ ထီးမုဆာကနံယီနီ ခါဖျိလမပမိ၊ ပဖါ၊ ထံဖိခါခါမုးလမာ ထီးဆာ၊ ဆာထုဖိထု ပုဖျိအဆာပိထုယီအိဝဲအကီနီလီ၊ ပဝဲပမာ ဆာပိထု ခါနီ၊ ဝါဒုလမာအလး အိဝဲလမပကဘာဂုးခါ ဆာမာလမာဘာဒါဘာထံမာထုဒုထုဒါ ထံဖိခါခါမုး(လူထုဆန့်ကျင်ရေး) အဆာမာလမာ ထီးလုထီးဆံနီလီ၊ ပဝဲထီးလု ဘဲပကနုထု ပါလုစံးခါစံးတဲဒဲ ယုယုပကဝဲခါနီ၊ ဝါဒု၊ ထံဖိခါခါမုး မာတုရသံလမာဂီတဲ ဘဲပကအိမာ ဆာထုဂုးခါလမာ ဆာအဲဆာကံ၊ ဆာမုဆာဂျ၊ ဆာယံဆာဂျီ၊ အိကုဒုဘာ ဂုးဂုးခါခါဂီ လာဆာပိ ထုကလုထုလုထီးလုယာအဂး မိဖျိလုဆိဝဲဆိဘုဘာ ပုဖျိဖျိကိကလမာလံဆိဝဲဆိဘုယီ အဝါနီလီ၊

**တီးလီးဒုဒု၊ ပုပုပုပု၊ လာဆာမာနာ**

ဖျိဆာဆာဖျိဖျိဒုဒုမုဒါ  
ဒုဆာမာလးမိထု  
ခဲဒုလဲ